
Henkilö-
kohtainen

apu

http://vammaispalveluhanke.eteva.fi

Mitä se on?

Henkilökohtainen apu auttaa
vaikeavammaista ihmistä tekemään
kotona ja kodin ulkopuolella
sellaisia asioita,
joita hän itse haluaa tehdä.

Haluatko tietää lisää,
mitä henkilökohtainen apu on,
kuka sitä saa ja
miten se järjestetään?

Tämä on opas Sinulle!

Vammais-
palveluhanke

Saat lisää tietoa
henkilökohtaisesta avusta 
internetistä osoitteesta
www.assistentti.info

Assistentti.info on
valtakunnallinen hanke,
joka kehittää henkilökohtaista apua.

Assistentti.info jakaa tietoa
henkilökohtaisesta avusta
neuvonnan, koulutuksen ja
oppaiden avulla.

Henkilökohtaisen avun neuvonta

Puhelin      09 6850 1150
Keskiviikkoisin klo 13–16
Torstaisin klo   9 –12
Muina aikoina vastaaja.

Sähköpostineuvonta
neuvonta@assistentti.info
arkipäivisin.

Saat lisää tietoa
henkilökohtaisesta avusta myös
omasta vammais- tai potilasjärjestöstäsi,
oman kotikuntasi sosiaalitoimistosta ja
lähimmästä henkilökohtaisen avun keskuksesta.

www.eskoo.fi

Henkilökohtainen apu
kirjataan palvelusuunnitelmaan

Jokaisella vammaispalvelun asiakkaalla
pitää olla palvelusuunnitelma.
Sosiaaliviranomainen ja
vaikeavammaisen henkilö
laativat sen yhdessä.

Palvelusuunnitelmaan kirjataan
elämäntilanteesi ja ne palvelut,
joita vammaisuuden vuoksi tarvitset.
Myös henkilökohtainen apu
kirjataan palvelusuunnitelmaan.

Henkilökohtaisesta avusta kirjataan
avun tarve, määrä ja
järjestämistapa.

Palvelusuunnitelma ohjaa,
mitä palveluja saat ja
miten ne toteutetaan.

Palvelusuunnitelma ei ole päätös,
vaan sinun pitää hakea
siinä mainittuja palveluja
erillisellä hakemuksella.

Mitä henkilökohtainen apu on?

Henkilökohtainen apu on apua,
joka perustuu
vammaispalvelulakiin.
Sitä voivat saada
vaikeavammaiset ihmiset.
Henkilökohtaista apua antaa
toinen ihminen.

Henkilökohtainen apu
on tarkoitettu asioihin, joita
vaikeavammainen ihminen tekisi itse,
mutta joista hän ei selviä
vamman tai sairauden takia.

Henkilökohtaista apua voi
saada kotona tai
kodin ulkopuolella.

Assistentti.info



Mikä tekee avusta
henkilökohtaista?

Henkilökohtainen apu on
henkilökohtaista siksi,
että päätät itse
- mitä ja millaista apua tarvitset,
- missä ja milloin saat apua,
- kuka sinua avustaa.

Miten henkilökohtainen
apu järjestetään?

Henkilökohtainen apu
voidaan järjestää
kolmella tavalla.

Ne ovat

1.  työnantajamalli,
2.  palvelusetelimalli ja
3.  avustajapalvelu.

Työnantajamallissa
toimit avustajan työnantajana.
Avustajan palkkaamisesta
koituu kuluja,
mutta kunta korvaa ne sinulle.

Palvelusetelimalli tarkoittaa,
että saat kunnalta palvelusetelin.
Sillä voit ostaa avustajapalvelut.

Avustajapalvelu tarkoittaa,
että kunta hankkii sinulle
ne avustajapalvelut, joita tarvitset.
Kunta voi ostaa palvelun tai järjestää sen itse
tai yhdessä muiden kuntien kanssa.

Kuka saa henkilökohtaista apua?

Voit saada henkilökohtaista apua,
jos olet vaikeavammainen henkilö.
Henkilökohtaisen avun myöntää
kotikuntasi sosiaalitoimi.

Vaikeavammaisuus tarkoittaa,
että sinulla on pitkäaikainen tai etenevä
vamma tai sairaus,
jonka vuoksi tarvitset toisen ihmisen apua
välttämättä ja toistuvasti.

Vaikeavammainen ihminen
voi tarvita apua esimerkiksi
• päivittäisissä toimissa,
• työssä ja opiskelussa,
• harrastuksissa,

yhteiskunnallisessa osallistumisessa
ja sosiaalisessa vuorovaikutuksessa.

Päivittäiset toimet tarkoittavat
erilaisia arkielämän asioita.
Niitä ovat esimerkiksi
liikkuminen, pukeutuminen,
hygieniasta huolehtiminen,
pyykinpesu, ruoanlaitto, siivous,
tiedon käsittely ja hankinta
sekä asiointi kaupassa, postissa,
lääkärissä, verotoimistossa,
Kelassa ja muissa palvelupisteissä.

Voit saada apua työhön,
joka on palkkatyötä tai yritystoimintaa.

Opiskelu tarkoittaa
tutkinnon suorittamista
tai sellaista opiskelua,
joka vahvistaa ammattitaitoa
ja lisää mahdollisuuksia saada työtä.
Opiskelussa apua saa myös
kotitehtävien tekemiseen.

Harrastuksiin,
yhteiskunnalliseen osallistumiseen ja
sosiaaliseen vuorovaikutukseen
kuuluvat esimerkiksi
liikunta-, sivistys- ja kulttuuriharrastukset,
yhdistystoimintaan osallistuminen,
poliittinen osallistuminen,
ystävien tapaaminen
ja juhliin osallistuminen.

Sinulla on oikeus saada
henkilökohtaista apua
niin paljon kuin tarvitset.
Avun tarkoituksena on
mahdollistaa ihmisarvoinen elämä.

Ihmisarvoiseen elämään kuuluvat
muun muassa osallistuminen ja
vuorovaikutus muiden ihmisten kanssa.


